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امکان واردات طلا و نقره  بدون عوارض گمرکی و مالیات
مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت گفت: محصولات معدنی نظیر 
فولاد خام، محصولات فولادی، آلومینیوم، کاشی و سرامیک و آهن اسفنجی 
در سال جاری نسبت به سال قبل به ترتیب 18 درصد، 11 درصد، 20 درصد، 
9 درصد و 20 درصد افزایش تولید داشته است.به گزارش اقتصادسرآمد، 
سیف الله امیری درباره اقدامات وزارت صمت در یک سال گذشته در بخش 
صنایع معدنی، اظهار داشت: بعد از آغاز به کار دولت سیزدهم در شهریور  
سال گذشته قیمت سیمان به شــدت افزایش یافت به طوری که قیمت هر 
کیســه از این محصول به حدود 110 تا 115 هزار تومان رســید. مدیرکل 
دفتر صنایع معدنی وزارت صمت بیان داشــت: اما با اقدامات انجام شده و 
عرضه ســیمان در بورس کالا قیمت این محصول صنعتی به مرور کاهش 
یافت تا اینکه در هفته آخر شهریور امسال قیمت این کالا در بورس کالا به 
ازای هر کیســه 50 کیلوگرمی به 35 هزار تومان و به ازاء هر تن در بورس 
کالا به 600 هزار تومان رسید. وی بیان داشت: با احتساب ارزش افزوده و 
هزینه های حمل و نقل به تناسب بعد مسافت اکنون هر بسته 50 کیلوگرمی 
سیمان با قیمتی حدود 48 تا 52 هزار تومان به دست مصرف کننده می رسد. 
امیری اظهار داشــت: در راســتای شفاف ســازی، وزیر صنعت، معدن و 
تجارت دســتور داد تا همه محصولات تولیدی کارخانجات و واحدهای 
صنعتی در بورس کالا عرضه شــود بنابراین با وجود نوسانات قیمت ارز 
و جنگ روسیه و اوکراین و مشکلات کشــور، هم نیاز داخل تامین شد و 
هم صادرات برقرار بود. مدیرکل دفتر صنایــع وزارت صمت همچنین به 
افزایش تولید محصولات معدنی اشاره کرد و گفت: محصولاتی مانند فولاد 
خام، محصولات فولادی، آلومینیوم، کاشــی و سرامیک، آهن اسفنجی در 
سال جاری نسبت به سال قبل به ترتیب 18 درصد، 11 درصد، 20 درصد، 
9 درصد و 20 درصد افزایش تولید داشته اســت. وی بیان داشت: البته به 
دلیل جنگ اوکراین و روسیه، مقداری صادرات این محصولات کند شد اما 
اکنون وضعیت صادرات خوب است و حتی هفته گذشته ای نامه ای به همه 
گمرکات کشور ارسال شد مبنی بر اینکه صادرات همه کالاها بدون دخالت 
وزارتخانه های دیگر انجام شود.  مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت 
بیان داشت: همچنین طبق مصوبه ستاد مقابله با تحریم، واردات طلا، نقره، 
پلاتین به صورت خام از مبادی رسمی گمرک بدون عوارض گمرکی انجام 
می شود و از مالیات عملکرد و مالیات بر ارزش افزوده معاف است و واردات 

آن از نظر منشا ارز مورد بررسی قرار نمی گیرد.

تقدیر از ۲۰ صادرکننده نمونه استان تهران
در بیســت وششــمین مراســم روزملی صادرات از 20 تلاش گر عرصه 
صادرات استان تهران تقدیر شد.به گزارش اقتصادسرآمد،  در مراسمی که 
با حضور سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری برگزار شد از بین 5۷ واحد 
صادرکننده کشوری، 20 واحد صادرکننده اســتان تهران مورد تقدیر قرار 
گرفتند.شرکت های مذکور در زمینه های کاشــی وسرامیک، چرم سازی، 
انواع تایر، ماکارونی، خدمات فنی و مهندســی، فرش دستباف، تجهیزات 
پزشــکی قلبی، صنایع معدنی، مواد معدنی، صنایع خلاق، فرش ماشینی، 
خشکبار، لوازم خانگی، تجهیزات و ماشین آلات صنعتی، فولادی، صنعت 
تاسیسات گرمایشی و مواد شــوینده فعالیت دارند که در این مراسم تقدیر 
شدند.ســازمان توسعه تجارت ایران طبق ســال های گذشته و در راستای 
تحقق اهداف صادراتی و ارج نهادن به تلاش قابل تقدیر فعالان در عرصه 
صادرات کالا و خدمات غیرنفتی و بر اساس معیارها و شاخص های مقرر 
و مندرج در سامانه e-tpo.ir ، درصدد شناسایی الگوهای موفق در بخش 
صادرات و معرفی آنان به عنوان صادرکننده برگزیده استانی در سال 1401 
در بیست و ششــمین سالروز ملی صادرات اســت.بر این اساس به اطلاع 
همه صادرکنندگان متقاضی شرکت در فرآیند انتخاب صادرکننده برگزیده 
استانی سال 1401 می رســاند ســامانه e-tpo.ir از روز چهارشنبه )2۷ 
مهرماه( تا پایان روز شنبه )چهاردهم آبان ماه( آماده ثبت نام الکترونیکی از 
مشارکت کنندگان است.به منظور تشویق و ترغیب صادرکنندگان به حضور 
حداکثری در فرآیند مذکور، انتخاب اســتان از حیث محل صدور کارت 

بازرگانی یا مبدا تولید توسط مشارکت کنندگان بلامانع است.

 رشد ۱۰۰درصدی واحدهای دانش بنیان های سمنان
 در سال تولید، دانش بنیان، اشتغال آفرین 

استاندار سمنان بر لزوم افزایش 100درصدی واحدهای دانش بنیان استان 
در ســال تولید، تولید ، دانش بنیان و اشــتغال آفرین تاکید کرد و گفت: 
افزایش کمّی و کیفی شرکتهای دانش بنیان مورد تاکید است و باید تلاش 
شود تا تعداد این شرکت ها به نسبت سال گذشته از رشد 100 درصدی 
برخوردار شود .به گزارش اقتصادسرآمد،سید محمد رضا هاشمی، 8 آبان 
ماه 1401 در جلسه توسعه اقتصاد دانش بنیان استان که به میزبانی سالن 
یادگار امام )ره( استانداری برگزار شد با قدردانی از تلاش تمامی دستگاه 
های استانی در جهت تحقق شعار سال ، اظهار کرد: لازم است تا بانکهای 
عامل ، اولویت  پرداخت تســهیلات خود را به شــرکتهای دانش بنیان 
اختصاص دهند. وی عنوان کرد : تمامی دستگاه های اجرایی استان نهایت 
همکاری را با شرکت های دانش بنیان بمنظور صدور مجوز و تائیدیه ها 
و ... به انجام رسانند. استاندار سمنان با تاکید بر اینکه اگر در اجرای برنامه 
ها و طرح ها از پتانسیل و ظرفیت شرکتهای دانش بنیان بدرستی استفاده 
شــود، بی تردید این طرح ها با موفقیت همراه خواهد بود، تصریح کرد : 
لازم است تا ضمن برقراری ارتباط سه جانبه میان دانشگاه، پارک علم و 
فناوری و واحدهای صنایع مادر ، از ظرفیت های متقابل استفاده مناسب 
بعمل آید.هاشمی گفت: افزایش کمّی و کیفی شرکتهای دانش بنیان مورد 
تاکید است و باید تلاش شود تا تعداد این شرکتها به نسبت سال گذشته 
از رشد 100 درصدی برخوردار شود .اســتاندار سمنان در این جلسه به 
پارک علم و فناوری استان دســتور داد تا بازدید مستمر از شرکت های 
دانش بنیان در سطح استان را در دستور کار خود قرار داده و تلاش نماید 
تا ضمن انجام بازیدهای میدانی ، مشکلات این مجموعه های علمی نیز 
برطرف شود. هاشــمی در پایان ضمن قدردانی از بانکهای عامل استان ، 
به منظورهمکاری در پرداخت تسهیلات، گفت : لازم است تا تسهیلات 
اعطایی در حوزه گردشگری و صنایع دستی نیز بصورت ویژه در دستور 

کار بانکهای استان باشد.

 ریل گذاری توسعه یزد در دولت سیزدهم بر پایه فناوری
 و دانش بنیان هاست

معاون استاندار یزد با بیان اینکه اشتغال فارغ التحصیلان یکی از چالش های 
اصلی استان یزد است، ریل گذاری توسعه یزد در دولت سیزدهم را بر پایه 
فناوری و دانش بنیان ها عنوان کرد.به گزارش اقتصادســرآمد، محمدعلی 
شاه حسینی در نشســت خبری نخســتین رویداد ملی تاثریا در ارتباط با 
سیاست های کلی اســتان یزد در حوزه فناوری و اقتصاد دانش بنیان اظهار 
داشت: استان یزد در بسیاری از مولفه ها جزو برترین های کشور به حساب 
می آید که از جمله این موارد می توان به رتبه چهارم این اســتان در حوزه 
صنعتی، دوم در حوزه معدنی، رتبه نخست در حوزه صادرات محصولات 
گلخانه ای، رتبه نخســت قبولی کنکور در طول بالغ بر 26 سال گذشته و 
موارد مختلف دیگر اشاره کرد.وی با بیان اینکه در حوزه نوآوری و فناوری 
یزد ظرفیت های بسیار گسترده ای دارد اما همچنان جای کار بسیار بالاتری 
در این حوزه وجود دارد گفت: یزد در طول نزدیک به سه دهه گذشته رتبه 
نخســت قبولی در کنکور را به خود اختصاص داده و الان متاسفانه شاهد 
مهاجرت نخبگان و فارغ التحصیلانی هســتیم که از یزد در دانشــگاه های 
دیگر فارغ التحصیل شدند و جای کار متناسب با تخصص آنها برای تمام 
این افراد در یزد وجود ندارد.معاون استاندار یزد افزود: ریل گذاری که در 
سال های گذشته در استان یزد انجام شده به گونه ای بوده که نتیجه آن منجر 
به تولید بالغ بر 60 درصد کاشی و سرامیک کشور، 15 درصد فولاد و رتبه 
برتر یزد در حوزه نساجی بوده ولی در صورتی که این صنعت با تکنولوژی 
روز دنیا همراه شده بود، امروز با مشکل مهاجرت نخبگان روبرو نمی بودیم 

و دغدغه اشتغال فارغ التحصیلان را نداشتیم.

خلاء قانونی، پاشنه آشیل 
سرمایه گذاری های خطرپذیر در ایران

بر اساس گزارش کمیسیون حقوقی اتاق ایران، فرابورس 
بدون وجود ساختارهای نهادی و مقررات حقوقی لازم 
برای بازار ســرمایۀ خطرپذیر، مجموعه ای از بنگاه های 
اقتصادی را زیر پوشش گرفته که مناسب نیازمندی های 

بازار سرمایۀ خطرپذیر نیست.
به گزارش اقتصادسرآمد، بر اســاس گزارش کمیسیون 
حقوقی اتاق ایران، فرابورس بدون وجود ســاختارهای 
نهادی و مقــررات حقوقــی لازم برای بازار ســرمایۀ 
خطرپذیر، مجموعــه ای از بنگاه های اقتصــادی را زیر 
پوشــش گرفته که مناســب نیازمندی های بازار سرمایۀ 

خطرپذیر نیست.
بایســته ها و ضرورت های قانونگــذاری در زمینۀ بازار 
سرمایه گذاری خطرپذیر )سرمایه گذاری جسورانه( ایران 
عنوان گزارشی است که کمیســیون کمیسیون حقوقی و 

حمایت های قضایی و مقرراتی اتاق ایران منتشر کرد.
در ایــن گزارش پــس از تشــریح برخی مفاهیــم پایۀ 
سرمایه گذاری خطرپذیر، علل اینکه چرا قوانین و مقررات 
موجود کشــور ایران، یارای آن ندارد که فضای نهادی و 
حقوقی لازم و کافی برای رشــد و پیشرفت بازار سرمایۀ 

خطرپذیر را فراهم کند، بیان شده است.
 دربخشــی از گزارش درباره ســرمایۀ خطرپذیر آمده 
است: »سرمایۀ خطرپذیر« »ســرمایۀ پرریسکی است که 
در شــرکت هایی سرمایه گذاری می شــود که در مراحل 
ابتدائــی کار خود هســتند«. ســرمایه گذاری خطرپذیر 
اعطای وام یا تسهیلات نیست، بلکه سرمایه گذاری موجد 
مالکیت )Equity Investment( است، به نحوی که 
سرمایه گذار سهام شرکت سرمایه پذیر را مالک می گردد. 
سرمایه گذاری خطرپذیر ســرمایه گذاری موجد مالکیت 
ســهام یا متصل به مالکیت سهام در شــرکت های نوپا و 
خصوصی اســت که طیّ آن یک واســطۀ مالی به عنوان 
سرمایه گذار، علاوه بر تأمین سرمایۀ بنگاه اقتصادی نوپا 
معمولاً به شکل فعالی در کار هدایت، و ارائۀ مشورت و 

حتی مدیریت آن بنگاه نیز برمی آید.
 Venture( در این گزارش دربــاره بنگاه خطرپذیــر
Business( آمده است: بنگاه خطرپذیر اوصاف منحصر 
به فردی بدین شــرح دارد: ایده ها یا فن آوری های نوین؛ 
نوکارآفرینان نابلد و تازه کار ولی اهل تهور و خطر کردن؛ 
مقیاس کوچک بدون داشتن مبالغ سرمایۀ بالا؛ رشد زیاد 

و خطر زیاد؛ بازاریابی جزئی یا کُنج امن.
در مقابل بنگاه خطرپذیر، بنگاه های بزرگ ســنتی دارای 
چنین مشخصاتی هســتند: ســرمایۀ زیاد؛ نوکارآفرینان 
متبحر و باتجربه؛ مقیاس بزرگ؛ ســود و بازدهی باثبات 
و خطر کم؛ و بازاریابی انبوه و وســیع. شایان ذکر است 
که امروزه فن آوری بالا در زمرۀ اوصاف بنگاه خطرپذیر 
نیست. اگر بنگاهی با ویژگی های فوق بتواند بازار نوینی 
را قبضه کند و خطرات بازرگانی همراه با بازدهی های بالا 
باشد، آن بنگاه به عنوان »بنگاه خطرپذیر« توصیف می شود. 
شــرکت هایی همچون گوگل یا مایکروسافت، زمانی در 

شمار بنگاه های خطرپذیر محسوب می شده اند.
در این گزارش درباره منشــأ شــکل گیری بازار سرمایۀ 

خطرپذیر و چگونگی پیدایش آن آمده است:
در ایالات متحدۀ آمریــکا برای تأمین مالــی نوآوری و 
بلندپروازی بازار اختصاصی ای به نام »ســیلیکون والی« 
)Silicon Valley( شکل گرفته است. در آن کشور این 
بازار عمدتاً به شــکل طبیعی )ارگانیک( توسط نیروهای 

بازار و با حداقل مداخلۀ دولت پدید آمده است.
آیا در ایران نیز بازار ســرمایۀ خطرپذیــر به طور طبیعی 
)ارگانیک( شکل خواهد گرفت یا اینکه نیاز به مهندسی 
این بازار است؟ در پاسخ آمده است: تنها کشوری که این 
بازار در آن کشور عمدتاً به طور طبیعی پدید آمده، کشور 
ایالات متحدۀ آمریکا است که منشــأ پیدایش این نهاد و 
مفهوم نیز بوده است. سایر کشورهای مهم در این حوزه، 
شامل جمهوری خلق چین، آلمان، ژاپن، هند، انگلستان، 
سنگاپور و غیره با بهره گیری از تجربیات کشور آمریکا با 
مداخلۀ دولت و به شکل مهندسی شده این بازار را به وجود 
آورده اند. چین طیّ سه دهه توانست از طریق مهندسی این 
بازار، دومین بازار ســرمایه گذار خطرپذیر جهان پس از 
ایالات متحدۀ آمریکا شود. منظور از حمایت دولت برای 
تشکیل بازار موفق سرمایۀ خطرپذیر، لزوماً پول نیست، 

بلکه فراهم آوردن فضای نهادی مناسب است.
چرا به بازار سرمایۀ خطرپذیر نیاز است؟ در پاسخ به این 
پرسش در گزارش آمده است: زیرا بنگاه های نوآور و نوپا 
نمی توانند از طریق بازار پول )بانک ها( و نیز بازار سرمایه 
)بورس ها( به تأمیــن مالی خود اقدام کننــد. بنابراین، از 
یکســوی، به علت اوصاف و ویژگی هایی که بنگاه های 
نوآور و نوپا دارند، و از ســوی دیگر محدودیت هایی که 
برای تأمین مالی این بنگاه ها در بازار پول و بازار ســرمایه 
وجود دارد، نیاز به تشکیل بازار علی حده و مستقلی به نام 
»بازار سرمایۀ خطرپذیر« خاص تأمین مالی تجاری سازی 
نوآوری ها در کشــور شدیداً احساس می شــود. در نبود 
یکچنین بازاری در کشور صاحبان فن آوری نوین یا ایده ها 
و فرایندهای جدید ملجأیی برای تأمین سرمایه نخواهند 
داشت تا بدان پناه ببرند؛ و چه بسا نوآوری هایی که به مرحلۀ 
تجاری سازی نخواهند رسید. در شرایطی فعلی با توجه به 
ضعف نهادی و حقوقی کشور، پنجره های تأمین مالی به 
روی شرکت های نوآور تقریباً بسته است. نظام تأمین مالی 
بانک محور نمی تواند سازوکارهای کم هزینه و مقرون به 
صرفه ای را برای سرمایه گذاری خطرپذیر فراهم آورد. در 
این گزارش تشریح شده: متأسفانه فرابورس ایران بدون 
وجود ساختارهای نهادی و قوانین و مقررات حقوقی لازم 
برای این بازار )یعنی، بازار سرمایۀ خطرپذیر(، مجموعه ای 
از بنگاه های اقتصادی متفاوت با نیازمندی ها و اقتضائات 
متفاوت را زیر پوشش خود گرفته است که مناسب به حال 
نیازمندی های بازار ســرمایۀ خطرپذیر نیست. به عبارت 
دیگر، در شرایط فعلی هر شــرکتی که شرایط پذیرش در 
بورس اوراق بهادار ندارد، در پشت درهای این بازار و در 
بازار فرابورس نگه داشته می شود، حال اقتضائات و سیر 

رشد و تکامل آن شرکت هرچه می خواهد باشد.

شعار سال

جزئیات بسته حمایت از کسب و کارهای اینترنتی به زودی اعلام می شود
وزیر ارتباطات، با اشاره به نگرانی ها درباره آسیب دیدن کسب وکارهای اینترنتی و آمارهای متناقض از تعداد کســب وکارهای آسیب دیده، گفت: برای ما حتی یک کسب وکار هم که از 
تصمیمات امنیتی این روزها متأثر شده باشد، مهم است اما رقم های مطرح شده درباره اثر بستن یک پلتفرم خارجی بر اقتصاد دیجیتال، کارشناسی نیست و لازم است که نهادهای ذی ربط 
ارزیابی دقیقی از این مسئله ارائه دهند.به گزارش اقتصادسرآمد، عیسی زارع پوردر نشست هم اندیشی مدیران کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان های سراسر کشور با اشاره به اقدامات 
انجام شده طی یک سال گذشته، اظهار کرد: تمام تلاش ما در یک سال گذشته بر افزایش کیفیت زیرســاخت های ارتباطی کشور، توسعه دولت هوشمند، شتاب بخشی به توسعه صنعت 
فضایی، هوشمندسازی شبکه پستی، تکمیل شبکه ملی اطلاعات و توسعه اقتصاد دیجیتال متمرکز بوده است و در این مسیر توفیقات مهمی کسب شده است که لازم است برای مردم تبیین 
شوند.او با بیان اینکه در این مدت تلاش های بسیار زیادی برای تقویت و حمایت از پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی بومی صورت گرفته است، افزود: سیاست وزارت ارتباطات این است 

که پلتفرم های داخلی به حدی از کیفیت و قابلیت برسند که حتی در صورت باز شدن پلتفرم های خارجی، بتوانند با آن ها رقابت کنند و توجه کاربران را به خود جلب کنند.

سرمایه گذاری

گروه شعارســال - حدود یک ماه و نیم دیگر تا پایان 
سال 1400 باقیست و وضعیت کنونی نشان از این دارد 
که نه وضعیت اقتصادی کشور خوب است و نه معیشت 
مردم. رهبر انقلاب، ســال 1400 را به نام »تولید، پشــتیبانی ها و 
مانع زدایی ها« نام گذاری کردند. این گونه نام گذاری سال بیشتر به 
خاطر این بود که مســئولان بیش از پیش متوجه حضور در میدان 
جنگ اقتصادی شوند و با سرعت و دقت بیشتر، مسیر خودکفایی 
را دنبال کنند. حال به هفته های پایانی سال رسیدیم، خوب است 
که بررسی کنیم آیا این شعار مهم و کلیدی به منصه ظهور رسید و 

اگر نه، چالش ها چه بوده و چه باید کرد؟
در همین خصوص، علی بابایی کارنامی نایب رییس کمیســیون 
اجتماعی مجلس به خبرنگار اقتصاد سرآمد گفت: حقیقت امر این 
است که شعار سال به گونه ای که اثرات مثبت آن بر همگان ثابت 

شود، رخ نداده است.
وی افزود: برای اینکه هر موضوعی و مخصوصاً مســائل حوزه 
اقتصادی در کشور به نتیجه برســد باید مسیر مجلس به دولت و 

سپس به مردم را به درستی طی کند. گاهی شرایط کشور از گذشته 
خوب نبوده و عملکردهای اشتباه ما را به نقطه ای ناشایست رسانده 
است، حال باید مسیر قانون گذاری و نظارت تا اجرای قانون و در 
نهایت ایجاد رضایت جامعه را بــا برنامه و خردجمعی جلو برد و 

شاید این تحرکات در ماه ها و سال های آتی خود را نشان دهد.
این نماینده ساری در مجلس شــورای اسلامی به اقتصاد سرآمد، 
تصریح کرد: رهبر انقلاب، وقتی شعار ســال را انتخاب می کنند 
منظورشان این نیســت که پایان آن ســال، کار و آن آرمان ها رها 
شود. این نام گذاری، نقشه راه و شروع یک تحول است که می باید 
همیشه در دستور کار تصمیم گیران و تصمیم سازان نظام باشد. از 
این رو، رونق تولید، حمایت از آن و برداشتن سدهای پیش رو کار 

و دغدغه ای همیشگی است.
این عضو مجمع نمایندگان استان مازندران در مجلس با اشاره به 
اینکه عملکرد مجلس یازدهم در جهت تحقق شــعار سال، قابل 
قبول بوده اســت، گفت: البته مجلس یازدهم کمی بدشانس بود، 
چون معمولاً دولت های دوم در سال آخر کاری شان خیلی انگیزه 

برای انجام امور ندارند و این دوران با عمر مجلس یازدهم مصادف 
شــد. از طرفی، انتقال قدرت از دولت قبلی به دولت منتخب هم، 
ماه ها زمان می برد که باز هم این موضوع با دوران کاری ما توام شد.

در دو سال آینده اثرات مثبت آن بیشتر برای مردم ملموس 
خواهد شد

بابایی کارنامی اظهار داشــت: مجلس یازدهم پنج، شــش قانون 
خوب برای حمایت از تولید و کسب و کارها تصویب کرده است 
که این مسیر اگر تا پایان مجلس ادامه داشته باشد باید گفت ما در 
حد خود در این راه مهم موفق بوده ایم. بهبود فضای کسب و کار، 
ممنوعیت بستن حساب ها و مسدود کردن دارایی های واحدهای 
تولیدی به خاطر بدهی به بانک، جهش تولید مسکن، امنیت غذایی، 
اصلاح قیمت گذاری در بخش کشاورزی جزو قانون های مترقی و 
امیدبخش در حوزه اقتصاد بوده است که ان شاا... در دو سال آینده 

اثرات مثبت آن بیشتر برای مردم ملموس خواهد شد.
نماینده ساری افزود: ایران، تقریباً شش تا هفت میلیون تن مرکبات 
وارد می کرد که با قانونی که ما تصویب کردیم، یعنی »قیمت گذاری 
تضمینی« به نفع کشاورزان حاضر در اســتان های شمالی کشور 
شد. این دســت کارها نشــان می دهد، هم روند مثبت بوده و هم 
همچنان جا برای کار خیلی وجــود دارد. اگر ماه های بی انگیزگی 
دولت دوازدهم و ماه های جا افتادن دولت ســیزدهم را از دوران 
کاری مجلس یازدهم خارج کنید، می بینید که ما حدوداً هشت ماه 
زمان برای کار جدی داشتیم. اگر مجلس 30 درصد وظیفه تحقق 
شعار سال را داشته با این هشت ماه کار و قوانین تصویب شده باید 
بگویم، عملکرد، امیدوارکننده بوده و به امید خدا بتوانیم برای دو 
سال و نیم باقی مانده از عمر مجلس، روزهای خوبی را برای اقتصاد 

کشور رقم بزنیم.
وقتی روند مثبت و رو به جلو هست، امیدواری شکل می گیرد

وی یادآور شــد: ممکن اســت انچه رخ می دهد باب دل مردم و 
ما هست نباشد و محقق نشــود، اما وقتی روند مثبت و رو به جلو 
هست، امیدواری شکل می گیرد و با تحرکاتی که دولت سیزدهم در 
این شش ماه داشته است به نظرم، سال های پس از 1400، روزهای 
بهتری برای همه باشــد.بابایی کارنامی در پایان خاطرنشان کرد: 
برای موفقیت در عرصه اقتصاد باید تولیدکنندگان، سرمایه گذاران، 
جوانان و نخبگان را راضی نگه داشــت و به واسطه موضوعات 
کوچک و پیش پا افتاده، آن ها را از عرصه خدمت و جریان سازی 
جدا نکرد. موفقیــت در عرصه اقتصاد یک کار جمعی اســت و 
تک تک مردم هم در این مسیر نقش به سزایی دارند، هرچند بیشتر 

نگاه ها به عملکرد دولت است.

 بررسی اما و اگرهای تحقق شعار سال در گفت و گوی»  اقتصادسرآمد«  با یک نماینده مجلس 

مجلس دربحث پی گیری تحقق شعار سال موفق بوده  است

برگزیده ها

وزیر صمت با بیان اینکه با تجمیع مصوبات معدن رانت و 
فساد به حداقل رسیده است، گفت: ذخایر سنگ آهن تا 15 
سال دیگر به پایان می رســد بنابراین اقدامات ویژه ای باید 
انجام دهیم.به گزارش اقتصادسرآمد، رضا فاطمی امین در مراسم رونمایی 
از دستاوردهای طرح تحول زمین شناسی و اکتشاف ذخایر معدنی کشور 
که در وزارت صمت برگزار شــد، اظهار کرد: ما باید اکتشافات معادنی 
را انجام دهیم و بخش خصوصی نمی تواند ایــن کار را انجام دهد زیرا 
مخاطره بالایی دارد و زیرساختی اســت و همچنین وقتی محدوده ها را 
برای مزایده می گذاریم اگر اطلاعات کافی نداشته باشیم نمی دانیم به چه 
قیمتی مزایده را برگزار کنیم.وزیر صمت افزود: کشــور را به سه بخش 
تقسیم کردیم که در یک مورد به دنبال اکتشافات فلزات هستیم. مورد دوم 
برای غیرفلزی ها و مورد ســوم هم ذخایر نفتی و گازی است.وی ادامه 
داد: ذخایر ارزشمندی از سنگ آهن داریم که البته با محدودیت مواجه 
است؛ اگر اکتشــافات جدیدی انجام ندهیم 15 سال دیگر ذخایر سنگ 
آهن تمام می شــود. بنابراین در این حوزه اقدامات ویژه انجام می دهیم.
فاطمی امین در ادامه اظهار کرد: 320 مصوبه و دستورالعمل و بخشنامه 
داشتیم که بعضاً باهم متناقض هم بودند که منشأ رانت و فساد شده بود؛ 
این 320 مورد را یکپارچه کردیم و دیگر هیچ پنهان و پیدایی وجود ندارد.
وی گفت: یکی از کارهای ویژه در این یکپارچه سازی، بررسی صلاحیت 
فنی خریدار معدن است در حالی که قبلًا فقط صلاحیت مالی فرد بررسی 
می شد.گفتنی است، این مراسم با حضور ســید رضا فاطمی امین وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، رؤسای کمیسیون های اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی و معاونان و مدیران وزارت صمت در محل این وزارتخانه برگزار 
شد.مطالعات طرح تحول زمین شناسی و اکتشــافات ذخایر معدنی در 
خراسان جنوبی از مهر ماه سال 1400 در استان خراسان جنوبی آغاز شد و 
مهر ماه سال 1401 به پایان رسید که خروجی این طرح در این استان شامل 
20 عنوان نقشه و در مجموع 60 برگ در سه لایه مطالعاتی زمین شناسی، 
زمین شناسی اقتصادی و زمین شناسی ژئوشیمیایی تهیه شد و دستاوردهای 
آن در خراسان جنوبی در قالب نقشه ها و گزارش های منتشر شده است.

لازم به ذکر است؛ طرح تحول زمین شناسی و اکتشافات ذخایر معدنی 
کشور، توسعه مناطق کم برخوردار و در راستای رونق بخش معدن، تولید 
اشتغال مولد با نگرش ویژه بر نیروی انسانی بومی، آمایش سرزمین در 
قالب کشف ذخایر جدید معدنی، افزایش بازدهی و کاهش مؤثر زمین 
تبدیل کانسار به معدن، تربیت نیروی انســانی متخصص بخش معدن 
)زمین شناسی و اکتشاف( در مناطق هدف پروژه تحول و ایجاد تحرک 
در بخش خصوصی )جامعه مهندسان مشــاور( در حوزه زمین شناسی، 
اکتشاف و آزمایشگاه های علوم زمین از طریق برون سپاری فعالیت ها را به 

عنوان اهداف مورد نظر در دستور کار خود دارد.

نایب رئیس اتاق ایران با اشاره به نوسان شدید صادرات 
خدمات فنی مهندسی کشور تحت تأثیر تحریم و موانع 
ایجاد شده از سوی دولت، شرط بهبود اوضاع و تداوم 
ارزی آوری این حوزه را تســهیل صدور ضمانت نامه 
عنوان می کند.به گزارش اقتصادسرآمد، مسعود خوانساری با اشاره 
به ظرفیت های صادراتی شرکت های خدمات فنی و مهندسی کشور، 
گفت: ظرفیت صادرات این بخش به دلیل موانعی که عمدتاً از سوی 
دولت ایجاد می شود، در یک ســال به 4 میلیارد دلار می رسد و در 
ســال دیگر به 300 میلیون دلار تنزل می کند.مسعود خوانساری در 
هشتادونهمین نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
استان تهران، افزود: این شــرکت ها نه قادر به دریافت ضمانت نامه 
داخلی هستند و نه به دلیل تحریم ها می توانند ضمانت نامه خارجی 
دریافت کنند؛ درحالی که اگر دولت به دنبال ارزآوری اســت باید 
صدور ضمانت نامه برای این شــرکت ها را تسهیل کند.رئیس اتاق 
تهران با اشــاره به اینکه هیچ نهادی فرماندهی واحد این بخش را 
عهده دار نیست، گفت: مشکلات و مســائل موجود، شرکت های 
خدمات فنی و مهندســی را ســردرگم کرده و در صورت رفع این 
مسائل می توان شاهد صعود صادرات شــرکت های خدمات فنی 
و مهندسی ظرف دو سال آینده بود.خوانســاری همچنین با انتقاد 
از محدودیت هایی که بانک مرکزی با نیــت جلوگیری از خروج 
ارز از کشــور بر صادرات اعمال می کند، گفــت: اکنون دولت ارز 
صادرکنندگان را به نرخ نیمایــی دریافت می کند و به واردکنندگان 
می دهد. درواقع، صادرکنندگان محصولات خود را به نرخ آزاد تهیه 
می کنند و ارز خود را باید به نرخ نیما عرضه کنند. مسئله این است که 
چالشی که در مورد ارز 4200 هزار تومانی رخ داد در انتظار ارز نیمایی 
است؛ چراکه دولت تصمیم ندارد، نرخ 40 درصدی تورم را در نرخ 
ارز لحاظ کند.او ادامه داد: اتاق تهران از سال 139۷ در مورد آثار ارز 
4200 تومانی 30 الی 40 مکاتبه با دولت به انجام رساند که توجهی 
به آن نشد. دولت در سال 1400 تغییر کرد و حالا ارز 4200 تومانی 
به ارز نیمایی تغییر کرده است. درواقع تا فاصله ارز ترجیحی با ارز 
بازار آزاد پر نشود، مشکلات موجود پابرجا خواهد بود.خوانساری 
همچنین یکی از مشکلات حمل ونقل را قیمت بالای حمل و کمبود 
کامیون های یخچال دار عنوان کــرد و گفت: حمل ونقل بار به دلیل 
کوپنی بودن نسبت به حمل مسافر رقابتی و توجیه پذیر نیست. البته 
در سال های گذشته اجازه واردات کامیون دست دوم در ازای اسقاط 
خودروی فرسوده صادر شد اما به واسطه این تصمیم اکنون قیمت 
خودروی فرسوده به حدود یک میلیارد و 600 میلیون تومان افزایش 

یافته و کسانی که واردات کامیون انجام داده بودند.

معاون وزیر صمت گفت: 15 هزار دستگاه ماشین آلات 
معدنی فرســوده در کشــور داریم که برنامه ریزی شده 
سالانه 2 هزار تا 2500 دستگاه نوسازی شود.به گزارش 
اقتصادسرآمد، رضا محتشمی پور در نشســت خبری در مورد تأمین 
سوخت واحدهای سیمانی، اظهار کرد: در این حوزه دو موضوع مدنظر 
است و اینکه آیا واقعاً این نیاز سوخت تأمین شده یا خیر و همچنین 
اینکه بازار چه میزان نیاز به سوخت دارد.معاون معادن وزیر صمت با 
بیان اینکه سال گذشته کل نیاز سوخت واحدها تأمین شد، افزود: امسال 
هم برخی از مطالبات شرکت پایش و پخش از واحدها قابل تأمین نبود 
که نحوه محاسبه فاکتورهای سوخت از جمله این موارد بود. قول هایی 
هم گرفتیم که این موارد رفع شود و شرایط مطلوبی برای شرکت های 
سیمانی فراهم کنند.وی ادامه داد: پیشنهاداتی هم دادیم از جمله اینکه 
حمل مازوت را خود شــرکت پالایش پخش انجــام دهد زیرا وقتی 
شرکت های سیمانی وارد حوزه حمل می شوند قیمت ها بالا می رود.
وی همچنین در مورد خام فروشی مواد معدنی، اظهار کرد: طبق آمار 
سالانه 61۷ میلیون تن تولید نواد معدنی در کشور داریم که بالاترین 
ادعای صادرات مواد خام 10 میلیون تن بوده است.معاون وزیر صمت 
افزود: بنابراین سهم خام فروشــی در معادن پایین است. عمده مواد 
معدنی خامی هم که صادر می شود موادی است که مورد نیاز فراوری 
در داخل نیست که از جمله آنها می توان به سنگ هماتیت کم عیار اشاره 
کرد.محتشمی پور در ادامه با بیان اینکه در ماه های گذشته محور اصلی 
تمرکز وزارتخانه در حوزه معدن بر شفافیت اطلاعات بود، اظهار کرد: 
در همین راستا تکمیل فرایندهای الکترونیکی در بخش معدن در دستور 
کار قرار گرفت و از ابتدای امسال به طور مداوم شناسایی و الکترونیکی 
کردن فرآیندهای معدنی آغاز و اصلاحات لازم در سامانه »کارا« انجام 
شد که به این ترتیب علاوه بر کاهش حجم ارجاعات و افزایش سرعت 
کار، ثبت اطلاعات مدنظر نیز به انجام رسید.معاون معادن وزیر صمت 
افزود: تا سال گذشته محاسبه حقوق دولتی معادن به صورت کاغذی 
و در استان ها انجام می شد، اما امســال این مهم در سامانه به صورت 
الکترونیک انجام می شــود که به این ترتیب علاوه بر رصد لحظه ای 
وضعیت پرداخت حقوق معادن، تخلفات در معادن کاهش و کیفیت 
اطلاعات معادن افزایش یافته و این مهم در تنظیم بودجه برای ســال 
آینده تأثیر مثبت خواهد داشت. همچنین گزارش های پایشی که مورد 
نیاز دستگاه های نظارتی است نیز قابل تأمین خواهد بود و در ادامه با 
رفع نقایص مربوط به پرونده های الکترونیکی، شناسایی محدوده های 
معدنی بهبود می یابد.وی با اشاره به پروانه های معدنی غیرفعال، گفت: 
در گذشته پروانه های معدنی غیرفعال زیادی وجود داشت که همچنان 

مشغول به کار بودند که امروز مورد شناسایی قرار گرفته اند.

ذخایر سنگ آهن تا ۱۵ سال دیگر تمام می شود

 با تجمیع مصوبات معدن رانت و فساد 
به حداقل رسیده است

خوانساری، رئیس اتاق تهران خواستار شد

صادرات خدمات فنی و مهندسی را با 
تسهیل صدور ضمانت نامه نجات دهید

سالانه ۲ هزار تا ۲۵۰۰ دستگاه نوسازی شود

۱۵ هزار دستگاه ماشین آلات 
معدنی فرسوده در ایران داریم

 »تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین«


